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Fogyasztási szövetkezetek 
küldöttválasztó megyei gyűlése 

Az idén novemberben ü l milliárd 600 millió forint ér- lyezett összeg meghaladja az 
*sze a fogyasztási szövetke- tékű eszközzel gazdálkodtak, 1 milliárd forintot. A takarék-
Betek kilencedik kongresszu- az öt évvel ezelőtti 854 mii- szövetkezetek szolgáltatásé-
sa Előkészületeinek egyik je- lió forint helyett. Ez iB alá- ban új, de egyre inkább si-
lentős esejnenye volt tegnap támasztotta azt a megállapí- keresnek mondott tevékeny-
Szegeden a rendezvény, tást, amely szerint a két ség a magánszemél5Tek csekk-
ameiyet a megyei tanács ok- kongresszus közötti időszak a számláinak vezetése, vala-
tatási és továbbképző intéze- MESZÖV-höz tartozó szövet- mint az átutalási betétszám-
tének nagytei-mében, több kezetek fejlődésének legdina- Iák kezelése. Általában a 
mint száz küldött részvételé- mikusabb szakasza volt. Nö- szövetkezetek szolgáltató te-
vei tartott a MÉSZÖV elnök- vekedett a kereskedelmi for- vékenységéről nem túl ró-
sége. A kongresszusi küldött- galom. így például a fogyasz- zsás képet festett a beszá-
választó megyei gyűlésen a tási szövetkezetek áruellátá- moló, s ez különösen vonat-
résztvevők a fogyasztási. a sát jól jellemzi, hogy az öt kőzik a kölcsönző és a szállo-
takarék-, valamint a lakás- év alatt a bolti kiskereskede- dai szolgáltató tevékenység-
és garázsszövetkezetek 6 ezer lem -69 százalékkal növelte re. 

dolgozóját és 127 ezer tagját forgalmát. - . - m p „. , . .. 
képviselték. A tanácskozást A , . , _ . , Szo esett atogyasztas, szo-
Schmidt Zoltánné, a ME- A lakásszövetkezetek teve- vetkezetek felvásárlási es er 

kenységéröl elmondta a ME- tékesítési munkájáról is. s 

totta meg, üdvözölte a meg- ^ Ö V elnöke, hogy a megyé- kiderült - ami a fogyasztók 

jelenteket - közöttük Per- b e n l9.81"1*^ a z 1 9 7 5 -° s / z l " t " szempontjából nem kozom-
jési Józsefet. a megyei párt- h .ez képest tobb mmt duplá- b o s - hogy a szövetkezetek-
bizottság munkatársát. Szabó emelkedett a szövetke. nek törekedniük kell a ter-
Jánosnét, a megyei tanács el- l a k a s < ; k m e l o t o 1 a fogyasztóig jutó 
nökhelyettesét,Molnár Sán- d l g Jelen eg 10 ezer 314-el. 
dori, a Hazafias Népfront 

SZÖV elnökhelyettese nyi-

kal csökkent a szövetkezeti 

áru útjának megrövidítésére. 
Egyebek közt a vagyonvéde-
lem kérdése is szóba került, 
amellyel kapcsolatban meg-
említette az előadó, hogy sok 
helyütt kívánnivalót hagy 
maga után. A gazdálkodással 
kapcsolatban figyelemremél-

megyei bizottságának 
rát. dr. Szaszkó Lászlót, a 
BZÖVOSZ főosztályvezetőjét, lakások általános költsége, 

Ocskó Imre, a MÉSZÖV amely egyértelműen az üze-

elnöke beszámolójában ösz- melési költség csökkentését 

szegezte az elmúlt kongresz- jelenti. Mindezek mellett szó tó megállapítás és egyben ja-

szus óta végzett munkát, an- esett arról is, hogy a lakás- vaslat, hogy „érdemes lenne 

nak eredményeit és tapaszta- szövetkezeteknél sajnálatos a szövetkezetek igazgatósé-

latait. jelenség, hogy sok szövetke- gainak és más választott 

A hosszú és részletes be- z e t ' t a £ megfeledkezik az tisztségviselőinek díjazásánál 

számolóból kiderült, hogy a esedékes fizetési kötelezett- a szövetkezet hatékonyságát 

nehezebb gazdasági helyzet ségeirőL jobban figyelembe venni."' 

ellenére is a vizsgált időszak- Növekedett a tákarékszö- A beszámolót, majd a kong-

ban jelentősen növekedett a vetkezetekben elhelyezett resszusi tézisekkel kapcsola-

.. .. , lakossági betétállomány is, és tos állásfoglaláshoz fűzött 

szövetkezett mozgalom gaz- j e l e n l e g a takarékszövetkeze- hozzászólásokat követően 

dasági ereje, így. például az tek 42 ezer 600 betétkönyvet megválasztották a kongresz-

ÁFÉSZ-szek 1980-ban már 1 kezelnek, s az ezekben elhe- szusi küldötteket. 

@ szi i lés €S£ GSZP® 
Tanácskozott a szállítási bizottság 

Azokon a területeken, ahol feladatokra. A szükséges zottság korábban megvizsgál-
fejlett a mezőgazdaság ahol kapacitások, eszközök a ren- ta, hegy a lakosság szállítá-
nagy földterületeket művel- delkezésüre állnak. Egyúttal si igényeinek mennyiben ké-
nek intenzíven, az ősz nem 
csak a betakarítás, hanem a 
szállítási csúcs szezonja is. 
•így van ez Csongrád megyé-
ben is. anol az ideii ősszel 
mintegy másfél millió ton-
na mezőgazdasági termék el-
szállításának igényével kell zottsag ugy foglalt 

azt is kérték hogy a meg-
rendelők fennakadás esetén 
azonnal forduljanak hozzá-
juk, hogy megtehessék a 
szükséges intézkedéseket. 

összegzésül a szállítási bi-

állást, 

pesek eleget tenni a fuvaro-
zó vállalatok. A NEB vizs-
gálata — amelyről lapunk-
ban annak idején már be-
számoltunk — számos hi-
ányosságra hívja fel a fi-
gyelmet. Például a tartós 
fogyasztási cikkek — többek számolniuk a szállítási vál- hogy a feladatok összhang-

lalatoknak. Tegnap a megyei ban vannak a lehetőségekkel közt a bútorok — házhoz 

S S a é P « d a Z e Í S a - f í t ó S Í SFTS * SZa l l í t áSáMk 
Szállítási Bizottság, hogv e a n n a k osszetetelevel. Ha az ságára. Hiszen gvakori. hogy 
szállítási feladatokat koor- időjárás nem szol közbe — nem akad vállakozó. aki az 
dinálja, egyeztesse a partne- hiszen sáros, felázott föl- emeletre fölvigye a nehéz 
rek igényeit és lehetősegeit. d e k r e p é l d á u l n e m i e h e t d a r a b o k a t S ü k g o n d d a l j a r 

A bizottsági üiés vitájában akármilyen konstrukciójú a TÜZÉP-telepekről az épí-

az az összkép alakult ki, g é p k o c s i k k a l behajtani - , t 6 ^ tüzelőanyagok kiszállí-

akkor nem lesz fennakadás tása is. A szállítási bizottság 

a termények elszállításában, áttekintette, hogy a megyei 

A szállítási bizottság ülésé- NEB észrevételeire hogyan 

nek napirendjén szerepelt reagáltak az érintett válla-

még a lakossági szolgáltatá- latok, s megvitatta, hogyan 

sok kérdése is. A Csongrád lehetne javítani a fuvarozás 

ellenőrzési bi- lakossági szolgáltatásait. 

hogy a feladatok megoldasd 
hoz szükséges eszközök ren-
delkezesre állnak. Jó szerve-
zéssel. megfelelő partneri 
kapcsolatokkal nem lesz 
fennakadás a betakarított 
termények elszállításában. 
Igaz, akadnak kritikus pon-
tok. amelyekre nagyon oda 
keli figyelni. Például arra, 
hogy ne legyen fennakadás 
a munkákhoz szükséges 
üzemanyagok folyamatos 
szállításában. Ez komoly fel-
adatokat ró a MAV-ra épp-
úgy, mint az AFOR-ra. 
Ugyancsak nagy figyelmet 
igényel az őszi munkákban 
résztvevő diákok munka-
helyre történő szállításának 
megoldása. 

Mindehhez hozzájárul az 
is, hogy a feladatok aránya-
ikban máshogyan oszlanak 
meg. mint tavaly. Mert igaz 
ugyan, hogy valamivel keve-
sebb termény elszállításáról 
kell gondoskodni, de például 
a Volánnak jóval több mun-
kát ad majd az idei ősz, 
mint a tavalyi. Például cu-
korrépából, napraforgóból 
jóval több termett, mint az 
elmúlt évben, s ez elsősor-
ban a Volánra ró többlet 
terheket A MÁV-nak is bő-
ven lesz munkája. A követ-
kező négy hónapban a vas-
útnak mintegy 550—560 ezer 
tonna áru elszállítását kell 

D szemléletváltozás 
gyümölcse 

Lehet a gyártócsarnok nő hitelesiti az elmondotta-
vagy százszor-kétszáz méter kat. Jelen van a vállalati 
nagyságú. Ezt az irdatlan pártbizottság titkára is. aki 
termet üresen is bajos vol- így summáz: 
na belátni, tömlő- és heve- — A szegedi üzemben ta-
dergyártó gépekkel, szállító- pasztaiható szemléletválto-
szalagokkal, csövekkel, kü- zásban igen jelentős szere-
löníéle huzalokkal megra- pük van az alapszervezetek-
kottan azonban csak az tud 
eligazodni benne, aki itt ke-
resi a kenyerét. A látvány 
lenyűgöző és fölemelő. A ha-
talmas méretekhez és a bo-
nyolult berendezéshez ké-
pest még beszélgetni is le-
het. Van persze olyan rész-
leg is. ahol nem ártana a 
fülvédő, mert a zaj megha-
ladja a 80 decibelt, ezért a 
mérnökök méricskélik már 
a csökkentés lehetőségét. 

Rend van, és a körülmé-
nyekhez képest tisztaság. A 
gyár egész területén ezernél 
többen dolgoznak, de itt 
nyoma sincs a nyüzsgésnek. 
A gép tudja és végzi a dol-
gát, az ember inkább fel-
ügyelni látszik. Azt mond-

nek. 
A megyei pártbizottság 

képviselője megállapítja: 
— A gyár a határozatnak 

megfelelően dolgozik. 
Hasonló a városi pártbi-

zottságiak véleménye is. 
— Az elvtársak jól meg-

oldották a korszerűsítéssel 
kapcsolatos feladatokat. 

Elismerés, dicséret, gratu-
láció minden oldalról. 

De hát mi ennek a tény-
leges alapja? Mit csináltak 

ügyre vehetők mindezek. A 
fagyálló heveder például, 
amely mínusz 60 fokos hi-
degben is használható, vagy 
a plusz 250 fokos meleg 
iránt is közömbös társa. 
Produkálnak továbbá gyan-
ta-. olaj- és lángálló ú j tí-
pusú hevedereket. Tizenöt 
éves tapasztalat gyümölcse 
a tengeri olajbányászatban 
nélkiilözheteUen mélyfúró-
tömlő. Mind a KGST-orszá-
gokban, mind a nyugati pia-
cokon szívesen vásárolják a 
szénfal nedvesítő, kitörésgát-
ló. savazó és egyéb speciá-
lis tömlőket. Ezekkel a vi-
lág nagy gumigyártó cégei 
sem tudnak versenyezni. 

A berendezés természete-
... . , , , . , , , . sen kopik. Megóvására és 
itt az utóbbi evekben, hogy k o r sZe r ű s í tésére már ráköl-
ilyen a hangulat? t ö t t e k 8 0 m ü l i ó f o r i n t o t > d e 

A magyarazat: atlaqon fe- megéri További 20 minjoba 
luh munka es gyökeres k e r ü , t keVerőüzem anyag-
szemléletváltozás. A kitű- m o z g a t ásának megoldása. A 
zott celokrol mindenkit ta- f i z i k a i m u n k a t o v á b b i ^ 
jekoztattak, akitol várható s z o r í t á s a érdekében kisgépe, 

jak. alig kell cipekedni, bár volt akar a legkisebb segít- s í t é s t irányoztak elő A VI 
itt-ott a fizikumra is szúk- ség is Véleményt kértek a ö ( é v e s ( e r v s o r á n 2 0 0 v i l i ié 

£ Í 5 , _ _ V a n . ' „ P e S t e n : . a k ö z P ° n ü ' a , ^ . p a s z t a l „ t forintos rekonstrukciót szán-

dékoznak megvalósítani. A 
üzem elég szagos a vegyi munkásoktól. Előszijr a 
anyagok párolgásától, a sze- kommunistákkal értett szót 
gedi gyár levegőjét a láto-
gató sem érzi fullasztónak. 

Barátságos arcok. Az 
egyik overalloshoz muszáj 
odafordulni: 

— Hogy érzi magát? 
Kicsit gyanakodva pislog. 

aztán megszólal; 

— Én itthon vagyok. 
Hiteles, meggyőző a hang-

ja. Es a gesztusa is. amint 
hévvel magyarázza a gyár-

a vezetőség, aztán velük 
együtt a műheiyi és az iro-
dai dolgozók zömével. Azt 
sikerült megértetni: ha bol-
dogulni akarnak. kelendő 
árut kell gyártani folyama-

munka idén júliusban elkez-
és úgy számítják, 

hogy 1983 december végéne 
végeznek is vele. A cél 
olyan nagy átmérőjű tömlők 
gyártása, amely 1984-ben 
kétmillió. 1985-től kezdve 

" h b e z pedig évi négymillió dollár 
fegyelemre, hanem ötletek, 
javaslatok légióira js szük-
ség van. Hogy ehhez meny-
nyi vita. főimérés, kontroll, 
adathalmaz, egyeztetés, kí-

tási folyamatot. Szárnyakat s é r l e t kellett, ma már nem 

megyei nepi 

kap szinte. 

Az irodán ugyanezt látni 
— mintha összebeszéltek 
volna. Aki magyaráz. át-

sokat számít. Az a fontos, 
hogy a gazdasági és a párt-
vezetés szoros együttműkö-
dése révén a határozat meg-
jelenése óta nyolc gazda-

új bevételt eredményeit 
majd. 

Mi a biztosíték, hogy ez a 
terv is valóra válik? Az ed-
dig tapasztalt jó hozzáállás 
— állítják tömegesen. Nem 
szabad elfelejteni, hogy » 
szegedi gumigyárban szép 
hagyományai vannak « 
munkaversenynek. s itt 

szelleműL Szívesen sőt ságtalan t e r m é k e t sZÜntettek munkálkodik a Munka Vő-
i,i-í,mTnial Eftrnhü íi u i^Ar Ki . . rr •—, - ... —.1 . , J . 1 i örömmel sorolja a siker bi-
zonyítékait. 

A Taurus Gumigyár sze-
gedi gyáregysége évente 
másfél milliárd forintot ad 
a vállalat kasszájába. Idei 
nyereségtervét az elképzelt 
780 millió helyett várható-
an 800 millió forintra tel-
jesíti. Az üzemnek vannak 
olyan termékei, amelyek pá-
ratlanok a világon. Itt a 
lehetősége annak, hogy egy 
dollár érték kitermelését 20 
forint költség alá szorít-
s ák . . . 

Adatok, számok, tények. 
Fölsorolásuk oldalakat igé-
nyelne. Legérdekesebb ta-
lán annak a négy évvel ez-
előtti párthatározatnak a 
sorsa, amely az úgynevezett 
termelési szerkezet fejlesz-
tésének irányelveit rögzítet-
te. Mi történt azóta? 

Az igazgató és a pártve-
zetőség titkára egybehang-
zóan értékel. Tetszetős a 
kép, nem csoda, ha a sze-
rény mondatok mögül i6 ér-
ződik némi büszkeség. A 
Szegedre jött vezérigazgató-

/ó a vetőmagellátás 

meg. s helyettük tizenöt új. Zászló Érdemrenddel ki-
keresett árucikket kezdtek tüntetett Puskás Tivadar 
el gyártani. szocialista brigád is. 

A nagycsarnokban szem-- F. Nagy István 

Szociálpolitika 
és életszínvonal 

A Szakszervezetek Csöng- SZOT irányelveive!. Gazda-
rád megyei Tanácsa tegnap, 
csütörtökön ülést tartott. A 

sági helyzetünk ismeretében 
ezek a tervek mégis az elő-

tanácskozáson dr. Ágoston relépést, a továbbfejlőlést, a 
József vezető titkár köszön-
tötte a testület tagjait, a 
meghívott vendégeket, majd 
egyperces néma felállással 
adóztak Oláh Mihálynak, az 
SZMT nemrégiben elhunyt 
elnökének. 

minőségi változást tükrözi. 
Bizonyítja ezt az adat is, 
hogy a vizsgált vállalatok 
erre a célra az elkövetke-
zendő ötéves tervben 38 szá-
zalékkal több pénzt kíván-
nak fordítani, mint az előző 

A testület előtt sokakat tervidőszakban. Persze, 
költségek tervezett növeke-
dése ágazatonként igen el-
térő. Legnagyobb az élelmi-
szeriparban. mérsékeltebb a 
könnyűiparban. 

Az írásos jelentés is rész-
kell hangsúlyozni, letesen taglalta, hogy a leg-
munkahelyi szociál- nagyobb figyelmet és a szo-

alapok jelentős 
munkavédelmi 

érintő és érdeklő téma sze-
repelt. A korábban már ala-
posan megvizsgált és más 
testületek által is vélemé-
nyezett vállalati szociálpoli-
tikai tervekről beszéltek. 
Aligha 
hogy a 
politika igen fontos része ciális, jóléti 
életszínvonalunknak és egy- hányadát a 
re inkább nagyobb a jelen- komplex tevékenységre kí-

| tősége a dolgozók életében vánják fordítani. A megye 
| és egy-egy munkahelynek is könnyűiparában. élelmiszer-

Kulcskérdése a mezőgaz-
daságnak, kap-e elegendő jó 
vetőmagot, és akkor kapja-e, 
amikor kell. A Vetőmagter-
meltető és Értékesítő Válla-
lat dél-magyarországi köz-
pontjának főmérnöke, Gu-
bacsi László arról tájékoz-

hogy a kimondottan javító A kistermelőket érdeklő 
minőségű búza értékesítési hír, hogy októbertől kezdik 
körülményei még mindig árusítani a tasakolt vető-
nem kedveznek a gazdasá- magvakat. Lényegesen töb-
goknak. bet, 23 százalékkal nagyobb 

A minősített vetőmagvak tételeket rendeltek eddig a 
kiszállításának határideje boltok, mint tavaly, várha-
$zeptember vége. Hétezer tóan nem lesz tehát fönn-

tatta tegnap délelőtt az új- tonnát rendeltek gazdasága- akadás. Érdeklődtünk az árak 
ságírókat, hogy a jövő évi 
kenyérgabona őszi vetésének 
vetőmag-előállításában és ki-
szállításában semmi akadá-
lya nem lehet. 

A gazdaságok igyekezete a 
változatlan területen elérhe-
tő nagyobb termésre irányul, 
azokat a fajtákat keresik 
tehát, amelyek erre képesek. 
Megnőtt az érdeklődés a ha-
zai fajták iránt, a Gabona-
termesztési Kutatóintézet új 
fajtáinak a dicsérete is érez-
hető az érdeklődésből. Az 

ink, háromnegyed részét már iránt is, a vállalat emberei 

megoldania. A szállító kép- j é t k e z é s i búzákból is több 
viselői a vitában elmondott magot rendeltek a gazdasa-
e k , Jaagy jpifószültefe frigok. Mérhető azonban az is. 

a tegnapi napig átvették, 
tehát jól szervezett, gondos 
előkészületekről van szó a 
vállalat és a termelő gazda-
ságok esptében egyaránt. 

Bővült az őszi árpa fajta-
választéka is, két jugoszláv 
fajtát is behoztak, de leg-
többen változatlanul a hazai 
fajtát keresik. Hasonló a 
helyzet a rozsnál. 

Az őszi telepítésű fűfajok-
ról azt a tájékoztatást kap-
tuk, hogy néhányból kime-
rültek ugyan a készletek, de 
az idei termésből gyors tisz-
títással pótolni fcudták. 

nem tudnak várható válto-
zásokról. 

Befejeződött a sárgahéjú 
krumpli erőltetése. Terüle-
tünkön elsősorban a Desire 
és a Cleopatra a keresett 
fajta, Nagymágocson és For-
ráskúton szaporítják. Ele-
gendő mennyiséget ez a két 
gazdaság még nem tud adni, 
kisebb tételeket tehát más 
megyéből hoznak. A nagy-
üzemek megrendeléseit ki 
tudják elégíteni, de a kis-
termelők igényeit az ÁFÉSZ 
még csak hézagosan ismeri. 

a dolgozók „megtartásá-
ban". A vállalatok az V. öt-
éves terv tapasztalatai és ta-

ipari vállalatainál, valamint, 
a gép-, illetve a vegyipar-
ban a szociálpolitikai ter-

nulságai alapján dolgozták vek között első helyen szé-
ki a VI. ötéves tervidőszak-
ra vonatkozó szociálpolitikai 
tervüket. Ezeket a terveket 
vizsgálta meg és készített egészségvédelmére. A 
róluk jelentést az SZMT el- latok differenciáltan 
nöksége és terjesztette ez-
úttal a tanács testülete elé. 

Az írásban is kiadott je-
lentéshez Kovács Sándor, az 
SZMT titkára fűzött szóbeli 
kiegészítést. Kijelentette, 
hogy a VI 
szakban mérsékeltebbek az 
életszínvonallal és a szociál-
politikai célokkal kapcsola-
tos tervek. A vizsgálatok és 
a tapasztalatok során meg-
állapították, hogy a vállala-
tok által kidolgozott tervek segélyezés rendszerének, íe-

repel a munkakörülmények 
javítása. Nagy gondot fordí-
tanak a dolgozó ember 

válla-
és je-

lentőségével összhangban 
fontos feladatnak tekintik a 
nehéz fizikai munka csök-
kentését is. 

Az elkészített tervek — 
állapította meg a testület — 

ötéves tervidő- az egészségügy és a rehabi-
litációs munka területén a 
legkülönbözőbbek. A testület 
megtárgyalta továbbá a 
munkahelyi oktatás, a mun-
kásszállítás, az üdültetés, a 
lakásépítés támogatásának, a 

általában reálisak, összhang 
ban vannak a megyei párt-
bizottság, a megyei tanács 
terveivel, elképzeléseivel, a 

hetőségeinek tapasztalatait 
terveit, valamint az ifjúság-
politikai célokra tervezet* 
kiadások jellegét. 


